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نخستین کنسرت موسیقی در 
تخت جمشید

با بهره مندی از نظرات متخصصان و متولیان 
نگهداری بناهای تاریخی برگزار شد
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فرهنگی که در مناظرات مظلوم واقع شد
رقابت انتخاباتی کاندیداهای چهاردهمین دوره  ریاست 
جمهوری بعد از رسیدن به دور دوم به روزهای پایانی 
خود نزدیک می شود و اهالی فرهنگ همچنان مشتاق آن 
هستند  که  برنامه ها  و دغدغه های فرهنگی  کاندیداهای 
ریاست جمهوری را  بدانند ،  فرهنگی که متاسفانه  این 
روزها در زیر سایه تورم و فشار اقتصادی  گویی از اولویت 
و  فرهنگ  اهالی  به جز  و شاید  است  اول خارج شده 
هنر کم تر کسی این روزها حوصله و انگیزه پرداختن به 
مسائل فرهنگی را دارد هر چند که اهالی فرهنگ و هنر 
هم به خاطر دغدغه های اقتصادی و مالی  این روزها 
اشتیاق و حساسیت شان کم تر شده است .  شاید بتوان 
افراد مجرب  از  استفاده  و  اقتصادی  راهکارهای  ارائه  با 
و متخصص اقتصادی مسیر اقتصاد و تورم را اصلاح و 
شرایط اقتصادی را بهتر کرد اما غافل از آن هستیم که 
اگر فرهنگ دچار تنش و مشکل شود آن را نمی توان به 
یک باره به حد مطلوب رساند و اگر حواسمان به فرهنگ  
نباشد شاید سال ها و هزینه های  بسیاری باید صرف 

اصلاح و احیای آن شود.
کاندیداهای  فهمید  توان  می  ها   مناظره  از  آشکارا 
ریاست جمهوری فرصت چندانی نه برای کتاب خواندن 
دارند نه تماشای فیلم یا تئاتر نه رفتن به یک کنسرت 
موسیقی و شاید شنیدن یک قطعه زیبای موسیقی در 
خودرو. در نهایت هم از کل قسمت فرهنگی مناظره ها  
به چند وعده دلفریب  همچون  صدور کارت فرهنگی 
خانواده برای سفر و تفریحات ارزان، حذف مافیای وی 
پی ان، ارتقای جایگاه سکوهای اینترنتی داخلی اشاره شد  
و البته  نکته پنهان این گفتگوها این بود که اگر حذف این 
محدودیت ها ضروری و مورد توافق است، مسئول حفظ 

آنها کیست؟

آرین احمدی سرمقاله

علی طیب نیا معتقد است: متاسفانه ما در تحریم های داخلی هستیم، زیرا عده ای با 
کج فهمی خودشان سعی می کنند ما را در این تحریم های ظالمانه نگهدارند.

به گزارش خبرآنلاین، وی در سخنانی درباره ی مشکلات کنونی اقتصاد و راهکار های 
پیش رو صحبت کرد. این سخنان در حقیقت رونمایی از بخشی از برنامه های اقتصادی 

مسعود پزشکیان کاندیدای چهاردهمین انتخابات ریاست جمهوری ایران است.
طیب نیا که در دولت اول روحانی سکان وزارت امور اقتصادی و دارایی را در دست 
داشت و توانست نرخ تورم را در دو سال پیاپی در دوره ی مسئولیت خود تک رقمی کند، 
تاکید کرده است: نظام مالی و بازار های مالی ما در ایران بانک محور هستند یعنی در 
گذشته تامین مالی بنگاه ها و مردم عمدتا توسط نظام بانکی صورت گرفته در زمانی که من 
مسئولیت وزارت اقتصاد را بر عهده گرفتم و یک نظام برنامه ریزی عملیاتی برای مجموعه 
دستگاه های مشمول تنظیم کردیم یکی از اهداف ما این بود که سهم بازار سرمایه را از 

تامین مالی کشور بالا ببریم اقداماتی هم در این مسیر انجام شد.
وی در توضیح این مطلب افزود: ما اوراق بدهی را به عنوان یک وسیله ای برای تحقق 
این منظور طراحی کردیم. یعنی هدف اولیه ما این بود که بخش خصوصی بتواند بدون 
مراجعه به نظام بانکی و صرفا بر اساس اعتبار خودش از بازار سرمایه تامین مالی بکند؛ 
این اعتقاد هنوز پا بر جاست و من معتقدم بایستی شرایطی را فراهم بکنیم که بازار اولیه 
در بازار سرمایه کشور فعال بشود و بتواند در تامین مالی بنگاه ها مشارکت جدی داشته 
باشد. این استاد دانشگاه ادامه داد: این مطلب را هم به خوبی می دانم که رونق بازار اولیه 
و افزایش سهمش در تامین مالی کشور منوط به این است که بازار ثانویه رونق داشته 
باشد اگر بازار ثانویه رونق نداشته باشد طبیعتا از طریق بازار اولیه هم نمی شود تامین 
مالی را انجام داد بنابراین برنامه ما این است که تمام موانع رونق بازار ثانویه و بازار اولیه 
را مرتفع بکنیم بر اساس شناختی که من از مدت مدیریت خودم به دست اوردم یک 
سری عوامل هست که عمدتا ناشی از مداخله نابجای دولت در بازار سرمایه ست، بازار 
سرمایه یعنی بازار آزاد یعنی بازاری که اجازه دهیم عرضه و تقاضا بدون مداخله مستقیم 
دولت قیمت انواع دارایی  ها را مشخص بکند متاسفانه دولت هم به طور مستقیم در 
فرآیند تعیین قیمت ها دخالت می کند و هم با اثرگذاری بر سودآوری بنگاه های بورسی 

روی شاخص بورس تاثیر می گذارد.
او درباره عوامل موثر بر ایجاد اختلال در بازار سرمایه گفت: در این سال های گذشته 

منشا بروز اختلال در بازار سرمایه بودند؛ مثلا تعیین قیمت خوراک پتروشیمی ها، یکی از 
سیاست هایی است که متاسفانه در دوره مسئولیت من هم اتفاق افتاد و بدون هماهنگی 
وزارت امور اقتصادی و دارایی و مسئولان بازار سرمایه قیمت خوراک و پتروشیمی ها به 
نحو شدیدی افزایش پیدا کرد و طبیعتا با توجه به سهم بالایی که بنگاه ها پتروشیمی و 
پالایشگاه ها در بازار سرمایه ما دارند یکی از عواملی بود که سودآوری را در بازار تحت 
تاثیر قرار داد؛ و باعث شد که بازار با مشکل مواجه شود افزایش حقوق دولتی و بهره 
مالکانه یکی دیگر از این عواملی است که متاسفانه این ها معمولا در قانون بودجه هم 

اتفاق می افتد.
وزیر اسبق اقتصاد با اشاره به بحث بودجه نیز تاکید کرد: من یک نکته اینجا عرض 
بکنم: قانون بودجه محل اصلاح قوانین دائمی کشور نیست، تبصره های قانون بودجه 
صرفا باید ناظر بر چگونگی اجرا بودجه در آن سال جاری باشد، ولی ما متاسفانه مرتب 
تصمیمات مهم و سیاست های اثرگذار مهم را در قالب بودجه می گیریم این یکی از عواملی 
ست که بنگاه های بورسی را قرار داده و قرار می دهد خروج کالا های معدنی و فراورده های 
نفتی و محصولات پتروشیمی از بورس کالا یکی دیگر از عواملی ست که به طور مرتب 
مطرح می شود و طبیعتا با این ادعا که تعیین قیمت در بورس قیمت این کالا هارا بالا 
می برد؛ بنابراین ما این کالا ها را باید خارج کنیم ما این را خوب می دانیم که تنها در یک 
بازار آزاد شفاف که قیمت کالا ها به صورت منطقی تعیین می شود. قیمت گذاری دستوری 
کالا ها و محصولات شرکت های بورسی، من به وضوح می بینم که بسیاری از محصولات ما 
مثل محصولات وپتروشیمی، فولاد، مس و امثالهم توسط دولت قیمت گذاری می شوند. 
قیمت گذاری هایی که سودآوری بنگاه ها را تحت تاثیر قرار می دهد و طبیعتا روی شاخص 
بورس هم اثر خودش را ظاهر می کند، بگذریم از اینکه وقتی شما برای محصول یک 
شرکت قیمت گذاری میکنی و سودآوری آن را پایین می آوری طبیعتا سرمایه گذاری های 
اون شرکت را هم از محل منابع داخلی اش تحت تاثیر قرار می دهی؛ یعنی هم تاثیر منفی 
دارد در سرمایه گذاری کشور و رشد اقتصادی کشور و هم تاثیر منفی دارد، بر شاخص 
بورس افزایش نرخ سود بانکی که خب در برخی از موارد متاسفانه بدون هماهنگی های 

لازم انجام شده عامل دیگری است که منابع را از بازار سرمایه منحرف می کند.
طیب نیا افزود: افزایش فروش اوراق دولتی، من اینجا عرض بکنم اوراق بدهی یا اوراق 
دولتی و به طور کلی اوراق در دوران مسئولیت من بود که به عنوان یک ابزاری برای 

تعمین مالی معرفی شد ما یک کار برحال علمی و عمیق کردیم و برخی از شخصیت های 
روحانی هم به ما کمک کردند، این بازار را ما آمدیم طراحی کردیم و این ابزار را معرفی 
کردیم من از معرفی اوراق سه هدف داشتم هدف اولم که بهش اشاره کردم تامین مالی 
بخش خصوصی بود، یعنی آن زمانی که نرخ سود بانکی در نظام بانکی تا ۳۸ درصد و 
بالای ۴۰ درصد بالا رفته بود ما گفتیم اجازه دهیم بنگاه ها و بنگاه های معتبر به اعتبار 
خودشون از بازار سرمایه تعیین مالی کنند هدف دوم من ساماندهی بدهی های دولت 
بود همه جای دنیا دولت ها بدهی دارند حتی نسبت بدهی به GDP در سایر کشور های 
دنیا به مراتب از ایران بالاتره، ولی مشکل در نابسامان بودن این بدهی هاست اگر در ژاپن 
نسبت بدهی به GDP بالای ۲۰۰ درصد است، ولی اونی که از دولت طلبکار است یک 
سندی در اختیار دارد این سند را هر زمان اراده کند می تواند در بازار بفروشد می تواند نزد 

سیستم بانکی به وثیقه قرار دهد.
او در بخشی از سخنانش به مساله مهم اف ای تی اف به هرحال هدف اول من از پیاده 
کردن برنامه جامع مبارزه با پولشویی همین بحث مبارزه با فساد در ایران بود، ولی یک 
هدف دوم هم داشتیم و آن این بود که از لیست سیاه FATF کشور را خارج بکنیم؛ وقتی 
کشور در این لیست قرار می گیرد تعاملات ما با خارج دچار محدودیت می شود و ما حتی 
درآمد های نفتی مان هم دیگر نمی توانیم به کشور منتقل بکنیم، نمی توانیم سرمایه های 

ایرانی ها را از خارج به داخل بیاوریم و تمام تعاملات ما حذف می شود.
طیب نیا گفت: ما توانستیم با قدرت و عزت کشور را از لیست سیاه خارج کنیم، و 
اقدامات جبرانی FATF را به تعلیق در بیاوریم، متاسفانه دوباره عده ای با دست خودشان 
کشور را به لیست سیاه برگرداندند، چند روز گذشته ترکیه از لیست خاکستری خارج 
شد. رئیس کل بانک مرکزی ترکیه اعلام کرده باید جشن ملی بگیریم ما تنها کشوری در 
دنیا بودیم که قبل از اجرای برنامه اقدام از لیست سیاه خارج شدیم ولو به صورت تعلیق، 
این شایسته ی تقدیر بایسته بود نه اینکه عده ای بخاطر اینکه چرا این اقدام در دوران 
وزارت طیب نیا دارد انجام می شود چرا در دوران ریاست جمهوری آقای روحانی دارد انجام 
می شود، بلکه بنام خودشان باید انجام شود اجازه تصویب ندادند. همان بزرگواری که در 
دوران مسئولیت خودش نامه زده است به دستگاه ها و آنهارا مکلف کرده است که مشکل 
با FATF را حل کنید همان شخص بزرگواری که در بند چهارم نامه اش می گوید: بروید 

عضو کنوانسیون جرایم سازمان یافته شوید؛ این چرا مهم است؟

وزیر اسبق اقتصاد گفت: ما از برنامه های اقدام FATF سی و نه مورد را اجرا کردیم و 
۲ عدد را اجرا نکردیم و دلیل بقای ما در لیست سیاه این است، این ۲ مورد کدام است؟ 
مهمترینش عدم الحاق به کنوانسیون جرایم سازمان یافته پالرمو است، چرا شخص 
بزرگواری که در دوران مسئولیتش خودش می گوید بروید عضو شوید امروز مخالف اصلی 
است و نمی گذارد الحاق ما به تصویب برسد برحال ما این توفیق را به دست آوردیم و 
طبیعتا من این را به شما بگویم: اگر شما در تحریم نباشید، بیشتر نیاز است که در لیست 
سیاه نباشید وگرنه نمی توانید از مزایای لغو تحریم ها برخوردار شوید. به هر حال آن زمان 
زمانی بود که پیش بینی می شد مذاکرات به نتیجه می رسد و در نتیجه تلاش می شد که 

از این لیبیست خارج شویم.
او به شرایط تحریمی اشاره کرد و گفت: ما در شرایط تحریم بیشتر احتیاج داریم که در 

لیست سیاه نباشیم، مگر ما می خواهیم جرایم سازمان یافته انجام دهیم؟
مگر می خواهیم قاچاق بکنیم مگر می  خواهیم به تامین مالی تروریسم کمک بکنیم؟ 
ما بیش از هر کشوری در دنیا از تروریسم آسیب دیدیم ما رئیس جمهور و نخست وزیر 
و رییس قوه ی قضاییه مان شهید شده اند. برترین شخصیت این مملکت یعنی شهید 
آیت الله بهشتی را در این مسیر از دست دادیم، چرا ما باید متهم به حمایت از تروریسم 
شویم؟ چرا ما باید متهم به حمایت از پولشویی شویم؟ متاسفانه عده ای با توهمات ناروا 
و با ادعا های بی جا زمینه بقای ما را در لیست سیاه و برگشت مجدد ما را فراهم کردند، 
اما برای حفظ عزت ملت ایران تلاش خواهیم کرد ایران را از لیست سیاه خارج کنیم، 

تحریم های ظالمانه را رفع بکنیم، این تحریم ها ظالمانه است.
او گفت: این تحریم ها تحریم های سازمان ملل نیست بلکه تحریم هایی ست که امریکا 
با پیمان شکنی علیه ما وضع کرده و قطعا باید برای برداشتن ان ها تلاش کنیم، اما همه ی 

تخم مرغ هایمان را در این سبد نمی گذاریم.
طیب نیا درباره دستاورد های دولت اول روحانی و زمان وزارتش نیز توضیح داد و 
گفت: در دوران مسئولیت من در وزارت امور اقتصادی و دارایی قبل از اینکه برجام به 
نتیجه برسد تکرار می کنم قبل از اینکه مذاکرات به نتیجه برسد ما تورم را نزولی کردیم، 
رشد اقتصادی را مثبت کردیم، سعی میکنیم از ظرفیت  های اقتصاد داخلی استفاده 
کنیم متاسفانه ما در تحریم های داخلی هستیم، زیرا عده ای با کج فهمی خودشان سعی 

می کنند ما را در این تحریم های ظالمانه نگهدارند و ما اجازه نمی دهیم.

رونمایی فرمانده پزشکیان از نقشه نجات

چرا پیوستن به اف ای تی اف برای ایران لازم است؟

وابط بین الملل به نامزدهای ریاست جمهوری توصیه یک استاد ر یادداشت

کیهان برزگر*
باور غالب در رشته روابط بین الملل این است که »سیاست خارجی یک کشور 
ادامه سیاست داخلی است.« اما این قاعده در مورد کشورمان کمی متفاوت 

است.
است.«  ادامه سیاست خارجی شده  ای  گونه  به  داخلی  یعنی »سیاست 
مناظرات ریاست جمهوری دوره چهاردهم آشکارا نشان داد که تا چه اندازه 
تمرکز بر موضوع سیاست خارجی و چگونگی اجرای آن بر اقبال افکار عمومی 

نسبت به انتخاب نامزدها موثر است.
دلیل اصلی این است که مسائل سیاست داخلی در طی سال های گذشته با 
موضوعات کلان و جاری سیاست خارجی کشورمان اتصال مستقیم یافته است. به واقع، 
در تاریخ معاصر ایران کم نظیر است که موضوعات سیاست خارجی و اقتصاد سیاسی منطقه ای و بین المللی تا این 
حد رویکردها و پویایی های سیاست داخلی از جمله معیشت روزمره اقتصادی، رشد و توسعه، وضعیت تورم، و بطور 

کلی شیوه حکمرانی دولت در کشورمان را تحت تاثیر قرار دهند.
چهار موضوع کلان سیاست خارجی یعنی برجام )توافق هسته ای(، رابطه با آمریکا، سیاست نگاه به شرق، و 
موضوع محور مقاومت در منطقه، در یک قالب بهم پیوسته بر روندهای سیاست داخلی و نگاه افکار عمومی تاثیر 
مستقیم می گذارند. ریشه این بهم پیوستگی در این است که جریان های سیاسی-اقتصادی بر جریان های فرهنگی-

اجتماعی جامعه تفوق پیدا کرده و به نوعی آنها را دنباله روی خود ساخته اند.
اکنون جریان های سیاسی کشور نگاه متفاوتی در مواجهه با این چهار موضوع کلان سیاست خارجی کشور دارند. 
یک جریان معتقد است به سرانجام رساندن برجام منجر به بهبود رابطه با آمریکا و غرب می شود و همین تحول منجر 
به رفع تحریم ها و بهبود وضعیت معیشت اقتصادی مردم می گردد. جریان دیگر معتقد است که برجام الزاما ریشه 
حل مشکلات جاری کشور نیست و رابطه با غرب و به ویژه آمریکا منجر به بهبود کامل وضعیت اقتصادی مردم نمی 
شود. از نگاه این جریان، فرصت های سیاست خارجی را باید در جهان غیرغربی و به ویژه شرق جستجو کرد. در این 

میان، تقویت قدرت منطقه ای ایران از طریق محور مقاومت به مثابه یک قوه بازدارندگی به نوعی مورد پذیرش همه 
جریان هاست. اما بعضی ها اعتقاد دارند که سیاست منطقه ای ایران در توسعه همزمان روابط با دولت های عربی و 
محور مقاومت )جنبش های غیردولتی( خود یک معمای امنیتی در سیاست خارجی ایران بوده و روند رشد اقتصادی 
ایران را به دلیل کاهش تعاملات اقتصادی با همسایگان کند می سازد. در مرکز این نوع نگاه ها، ضرورت گفتگو و 
مذاکره همزمان با غرب و شرق یا به عبارتی اتخاذ یک سیاست »متوازن« در سیاست خارجی قرار دارد. همه نامزدهای 
ریاست جمهوری بر ضرورت اتخاذ این نوع سیاست، البته با الگوی مطلوب خود تاکید کرده اند. چون وظیفه ذاتی قوه 
مجریه تقویت تعامل و ارائه راه حل برای خروج از بن بست های سیاسی و اقتصادی است که بخشی از آن مربوط 
به پیشبرد یک سیاست خارجی خوب می شود. به واقع، معیار اصلی انتخاب مردم توجه به کارنامه کاری و اقدامات 

ملموس یک دولت و گرایش های سیاسی و اقتصادی آن است که بر زندگی روزمره آنها تاثیر می گذارد.
اینکه ریشه های تضاد ایران و آمریکا از چه منطق استراتژیکی پیروی می کند؟ آیا با احیای برجام تنش ژئوپلتیک 
ایران و آمریکا در منطقه برطرف می شود؟ منطق گرایش ایران به شرق )چین و روسیه( چیست؟ شکل گیری و تقویت 
محور مقاومت در منطقه و دفاع پیشگیرانه ایران بر چه اصول و اهدافی استوار است؟ تقویت قوه بازدارندگی و موشکی 
کشورمان با چه هدفی دنبال می شود؟ منطق تداوم و پیشرفت برنامه هسته ای ایران چیست؟ چرا خود اتکایی و 
افزایش توان تولید ملی مهم است؟ آیا راه توسعه و رشد اقتصادی ایران با اتصال به اقتصاد لیبرالی غرب میسر است؟ 
و پرسش های تخصصی دیگر. به واقع، افکار عمومی کشورمان پاسخ به این پرسش های کلان سیاست خارجی را از 

زاویه تاثیرگذاری آنها بر سیاست داخلی، شیوه حکمرانی و معیشت روزمره مردم می بیند.
تاثیرگذاری حوزه سیاست خارجی بر سیاست داخلی  این است که ظرفیت واقعی  اکنون پرسش جدی 
کشورمان تا چه اندازه است؟ آیا همه مسائل و مشکلات داخلی کشور به سیاست خارجی ارتباط می یابد؟ 
واقعیت این است که باید با نگاهی واقع گرایانه به ظرفیت تاثیرگذاری سیاست خارجی نگریست. تردیدی نیست 
که کشورها همواره منافع فردی خود را در اولویت می بینند. گرایش به غرب یا به شرق یا به هردو در قالب یک 
سیاست متوازن )به گونه ای که توسط نامزدهای ریاست جمهوری بیان می گردد( الزاما به ظرفیت سیاست 
خارجی کشورمان نمی افزاید. تنها تقویت ظرفیت های سیاسی، اقتصادی و نظامی ملی است که عیار سیاست 

خارجی و ارزش استراتژیک کشور را در صحنه معادلات منطقه ای و جهانی افزایش می دهد. یک سیاست 
خارجی خوب و کارآمد باید متدلوژی نگاه و روابط با قدرت های غربی و شرقی را تغییر دهد و به گونه ای رفتار 
کند که این قدرت ها از زاویه منافع ژئوپلتیک ایران روابط خود را با کشورمان تنظیم کنند نه برعکس. به عنوان 
نمونه، باید به غرب فهماند که تضعیف ایران از درون بوسیله تحریم ها و سپس مذاکره با آن به نتیجه مطلوبی 
نمی رسد. چون تجربه به ما می آموزد که تنها یک ایران قوی و منسجم تمایل به حل معضلات استراتژیک خود 

با غرب را خواهد داشت.
تردیدی نیست که رئیس جمهور و مهمتر شخص وزیر امور خارجه در اجرای سیاست خارجی کشور حداقل از دو 
جهت نقش مهمی دارند: نخست، چگونگی اجرای سیاستگذاری های کلان کشور، مثلا نوع تعامل برای اجرای یک 
توافق هسته ای یا چگونگی تنظیم روابط متعادل با غرب و شرق و کشورهای جنوب جهانی )جهان غیرغربی(. دوم، و 
شاید مهمتر تاثیر شخصیت فرد اجرایی در هدایت سیاست خارجی کشور است. دکتر امیرعبدالهیان با روابط خوب 
شخصی با وزرای خارجه کشورهای عربی زمینه های بهبود روابط ایران با کشورهای حاشیه خلیج فارس، به ویژه 
عربستان سعودی، را فراهم کرد. یا دکتر ظریف از طریق حضور و تعاملات موثر در صحنه های اندیشکده ای تاثیر 

گذار بین المللی تصویر امنیتی شده ایران در صحنه سیاست جهانی را تغییر داد.
به گزارش خبرآنلاین، این استاد روابط بین الملل در ادامه می افزاید: با آغاز دور دوم مناظرات ریاست جمهوری 
در هفته جاری بهتر است دو نامزد محترم با جزئیات بیشتری به تبیین سیاست خارجی مورد نظر خود بپردازند. 
بحث اصلی آنها باید متمرکز بر چگونگی اجرای سیاست خارجی با در نظر گرفتن تعادل بین امکانات موجود کشور 
و محدودیت های استراتژیک در سطح منطقه ای و بین المللی باشد. فراتر از تولید امنیت و ثروت برای کشور، 
وظیفه اصلی سیاست خارجی یک دولت اقناع و آگاهی افکار عمومی داخلی نسبت به روندهای سیاسی، اقتصادی 
و اجتماعی-فرهنگی حاکم در صحنه سیاست منطقه ای و بین المللی است. سیاست خارجی یک موضوع کاملا 
تخصصی است و لذا تبیین جزئیات و طرح اقدام آن توسط نامزدهای ریاست جمهوری و خروج از انتزاع موجود یک 

امر ضروری است.
* استاد دانشگاه و تحلیل ارشد روابط بین الملل
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برداشت اقتصادی سعید جلیلی و همفکرانش ناقص است

گروه اقتصاد - یک اقتصاددان می گوید: »دیدگاه غلط خطرناکی که در تفکر سعید جلیلی و همفکرانش 
وجود دارد این است که فکر می کنند اگر ما فقط با شرق یعنی روسیه و چین، مراوده کنیم مشکلات حل 
می شود، در حالی که ما در تجارت بین الملل باید رقابت کنیم تا قدرت چانه زنی داشته باشیم و اگر روسیه و 
چین تنها طرف های ما باشند عملا قدرت چانه زنی و دست بالا به این کشور ها واگذار خواهد شد. این تئوری 
اقتصادی سعید جلیلی نیز یک بار در دولت سیزدهم امتحان شده و شکست خورده و خود سعید جلیلی 

نیز بر این موضوع واقف است.«
دور دوم انتخابات زودهنگام ریاست جمهوری ایران در حالی روز جمعه ۱۵ تیرماه برگزار می شود که اکنون 
چشم بسیاری از فعالان بازار سرمایه ایران و بازرگانان و تحلیلگران اقتصادی به صبح روز شنبه ۱۶ تیرماه 
دوخته شده است، روزی که شاید برای اقتصاد ایران دارای اهمیت ویژه و خاصی باشد، به خصوص که یکی از 
دو سر این جدال دو قطبی شده، سعید جلیلی است که نظرات اقتصادی وی همواره با حاشیه ها و ترس های 

بسیار برای فعالان اقتصادی مواجه بوده است.
در همین حال، اما مرتضی افقه، استاد دانشگاه و تحلیلگر مسائل اقتصادی، اما می گوید: »اگر به سوابق و 
نقشی که جلیلی در تحمیل تحریم ها داشته و دیدگاه هایی که در مناظرات داشته است نگاه کنیم می بینیم 
که اولین اثر روانی در صورت انتخاب وی به ریاست جمهوری، افزایش شدید قیمت ارز و طلا و سقوط بورس 
خواهد بود. روند افزایش قیمت ها در تمامی کالا نیز با حضور جلیلی و بدون حل تحریم، تداوم پیدا می کند.«

 هشدار جدی
به اسرائیل 

پزشکیان و پاسخ های 
ملموس

 فریاد
زیر آب!

خرازی: در صورت حمله اسرائیل، 
محور مقاومت از لبنان حمایت می کند

چرا پزشکیان برنده مناظره 
نخست با جلیلی بود؟

چه شد که مازندران باز هم 
دچار سیل شد؟
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